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Začiatok mája, doba kedy sa príroda po dlhom zimnom spánku znova prebúdza k životu, 
je dobou smútku a smutných spomienok slovenského národa a československého íudu. 
ú. mája 1919, t.j. pred úO. rokmi, skončil svoj přebohatý život vedec a národný boha
tier, gen. Milan R. Štefánik. Rýchly vzostup, žiarivá cesta a tragický pád je život 
ohnivých meteorov. Vsak práve hviezdy a meteory boly, okrem národa, jeho velkou lás
kou. Týmto zapísal svoj život naplnený prácou a nezlomnou vierou a energiou, ktoré 
nakoniec ho priviedly k vytúženému cieíu: oslobodeniu ujarmeného národa.

Kolíska Štefánika stála pod Bradlom. Kostolík, fara, škola a malé chudobné domčoky 
roztrúsené po úpati Bradla, to sú Kožiarska. Rodisko Štefánika. Kraj to překrásný. 
Veniec hor spojujúci nížinu moravskú s Považím, s výhíadmi do diaíav s kvetúcimi lú
kami a tmavou zeleňou okolitých lesov. Príroda tu krásami nešetrila,ako by chcela na
hradit to čo sa tu nedostáva na chlebe svojou veíkolepostou a dat tak zabúdnut na 
tvrdost a chudobu denného života. Tvrdé mozole a ohnuté, od tažké roboty, chrbáty 
sú znakmi kopaničiarov z pod Bradla. Zato však sú bližšie k slnku a Bohu a božie pri
kázania stoja tu nad íudmi i nad zákonmi. Pomáhat blížnemu nie je ctnostou, ale po-
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vinnostou. Rodina je tu svfizkom večným, ako je večným život spojený s pôdou a príro
dou. Biblia je tu knihou knih. Čítaná i počúvaná. Toto prostredie dalo svoj nezměni
telný základ povahy aj života gen. Štefánika. Tvrdá a vytrvalá borba o denný chleba a 
blízkost Boha. To mu dala domovina a to v Rom ostalo až do jeho tragického skonu. Je
ho mladosť, štúdia v Uhrách, na technike a universitě v Prahe, jeho činnost medzi 
Hlasistami, sú všeobecne známe. Je tiež známa aj jeho vojenská a politická činnost a 
kariéra. 0 čom sa však žiada hovořit je jeho povaha, jeho duševno, to čo tvorilo a 
stvorilo bohatiera.

Boh, rodina a domovina .Tieto tri zázračné slova usměrňovaly a vyplňovaly celý jeho 
život. Doma na fare si osvojil základy nauky krestanskej. Prostredníctvom králické j 
biblie a tristoročného Tranoscia učil sa milovat Boha a prostredníctvom bibličiny 
milovat svoj národ, zaň pracovat a keň treba aj umierat. Toto domáce prostredie ma
lej evanjelickej fare, kde okrem viery a krestanskej lásky vládlo hlboké národné po
vedomie, dalo mu aj značnou dávku romantizmu. Všade kadia! kráčal, doma, v Paríži,v 
Afrike, Turkestane a na Tahiti, strhuje svoje okolie svojou citovostou a svojím zdô
razňovaním mravnej stránky íudskej duše, íudskej dôstojnosti a cti. Vedel hlboko mi
lovat, ale ako človek citový i hlboko nenávidiet a to najčastejšie citové,inštinktív
ne. Relativizmus a schopnost prenikavej analyzie intelektu, ktoré získal štúdiom ma
tematiky a astronomie, spojoval s osobitnou romantikou vôle a srdca a to spôsobom po
divuhodným, ktoré ho robilo osobnostou zvláštnou a silnou.

Ako vedec bol Štefánik typom vedca-umelca, vedca-básníka, vedca-romantika. Nemal po
chopenie pre dlhé a dôkladné, suché vedecké práce písomné. Podnikal dlhé cesty pri 
ktorých nadobúdol nevšedných zkúseností a objavil aj celý rad vecí nových, ale sotva 
čo o nich napísal. 0 jeho cestách, o jeho osobe, sotva sa čo písomného z jeho pera 
zachovalo. Vedel pútavé vyprávat, ale mal priamo idiosynkrasiu k písaniu. Neviedol 
záznamy ani o svojej činnosti a rozhovoroch politických. Aj úradné zprávy podával 
zriedka kedy, aj to len telegraficky. Dával přednost osobnému sdeleniu a osobným in
tervenciám.

Šil mnoho vo spoločnosti a mal v celku názory konzervatívnejšie ako ostatní vedúci 
nášho prvého odboja. V pokroku videl ohrozenie stávajúceho spoločenského poriadku. 
Nenávidel komunizmus o ktorom sa vyjádřil, že je nie systémom, len prostým násiliemj 
že je požiarom, ktorý ohrozuje svet a varuje, aby sme ostali nepřemožitelnými nepria- 
telmi komunizmu. Tak ako bol nekompromisným nepriatelom komunizmu, bol nekompromisne 
pre jednotu Československu, v ktorej videl záchranu Čechov a Slovákov a to viac Slo
vákov ako Čechov. Všade a vždy sa velmi dôrazne staval proti akémukolvek separatizmu 
Slovákov, alebo ich zvláštnému zdôrazňovaniu.

V boji oslobodzovacom bol nekompromisný. Všetko staval na vysoké ídee mravné. Oslňo
val rozumom a bystrostou úsudku. Citom lásky a oddanostou k ideálom, ako aj osobnou 
odvahou. Razil si cestu cez všetky prekážky. Z prostého dobrovolníka stal sa generá
lom a ministrom. Preletel v tažkom svojom boji za slobodu národa celý svet a dokon
čiac svoju prácu padá ako meteor na rodnú pôdu s ktorou sa na věčnost zasluhuje. 
Štastný to veru vek v dejinách národa a štátu, ktorý dává takého syna a takého vôdcu. 
Často sa mi zdá, ako keby sa tá nepreniknutelná sila prezretelnosti bola vyčerpala, 
alebo lepšie řečeno rozdala, dožičiač jednej generácii národa Masaryka i Štefánika 
žatia! čo následujúciu necháva v chudobe.

Dne 3. května dožívá se Dr. Alice Masaryková 80. narozenin. Československá Národní 
Rada Americká vzpomíná se zadostiučiněním na velké dny krajanské spolupráce s pro
fesorem Masarykem před lety a děkuje dnes jeho dceři Dr. Alici Masarykové za je
jí dlouholeté přátelství a účast na. tomto boji.

Dr. M. Ferjencík

DR.ALICE MASARYKOVA
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Meno Československa sa v^poslednej dobe častejšie na medzinárodných fórach vyskytova
lo ako tomu bolo v niekolkých predchádzajúcich rokoch* Priznávajú sa velke obete,kto
ré priniesol československý lud v záujmu ostatného sveta. Je tomu tak od novembra mi
nulého roku, keď Chruščev začal vyhrožovat a posielat ultimata slobodnému svetu v sú
vislosti s Berlínom a so sjednotením Nemecka. Zdôrazňuje sa, že Mnichov sa viac ne
smie opakovat - ústupky diktátorom nutne privodzujú iba katastrofu. - Boli sme tiež 
svedkami osláv desiateho výročia trvania NATO (Severoatlantické obranné spojenectvo). 
Tu bolo zdôrazňované, že organizácia vznikla v dôsledku straty Československa pre 
slobodný svet vo feb. 19^8 a jej cielom je zabránenie ďalšieho sovietského výboja v 
Európe•

Toto konštatovanie obeti Československa však nedostačuje. Československo a ostatná 
stredná Európa bolo a je súčiastkou západnej civilizácie a Berlín či sjednotenie Ne
mecka nemôžu byt na trvalo riešené ani mier a bezpečnost zaistené bez toho, že by je
ho sloboda nebola súčiastkou riešenia. Bolo by to iba riešenie polovičaté. Každé jed - 
nanie, ktoré by bralo za podklad kompromisu so Sovietmi len to, co slobodný svet pev
ne drží nutne musí preň skončit prehrou. Akonáhle by si západní spojenci sadli na 
tomto podklade za. stôl so Sovietmi, už prehrávajú. Uznali by tým totiž, že predmet 
jednaní potrebuje nápravy v záujmu Sovietov. Sovietom sa jedná o uvedenie v pochyb
nost práva, držby i povinností spojencov a o zaistenie sovietských výbojov v Česko
slovensku a v ostatnej strednej Európe. Chcú, aby toto bolo pokladané za ich vnútornú 
otázku a aby sa nikto nemal práva im do toho miešat - ako to uplatňovaly v dobe re
volty v Madarsku. Tým by sa im umožnilo presunutie a zosilnenie tlaku v iných konči
nách sveta.

Soviety používajú k týmto svojim medzinárodným machináciám rôznych foriem. Raz sú^to 
jednanie ve Spojených národoch - inokedy chcú jednat so svojou vyhliadnutou obetou 
iba bilaterálne - či na. podklade regionálnom. Teraz sa im hodí^forma jednaní šéfov 
vlád velmocí a propagačné to stále zdôrazňujú - chcú ich osmeknút, ako to urobily v 
lete 19££ v Ženeve. Zatial sa im podarilo aspoň s volanie schôdze zahraničných mini
strov štyroch velmocí na 11, mája, s akýmsi príslubom, ktorý Macmillan asi dal Chruš- 
čevovi, že sa potom sídu šéfovia vlád.

Najmä tu, vo Spojených štátoch, bola snaha, aby takéto jednania boly vedené na pôde 
Spojených národov, ale tam Soviety využily dočasne všetkých propagačných príležitostí 
a možností. Znemožnily akékolvek rozhodovanie v Beznečnostnej rade, složenej z jede
násti členov,ktorá mala byt hlavným politickým činitelom, ale túto svojím vetom úplne 
zdiskreditovaly. Usnesenia ostatných desat členov nemajú bez súhlasu Sovietov žiadnej 
platnosti.

Valné shromaždenie je dnes složené z osemdesiat dva členských zemí. Toto malo pôvodne 
byt len akousi medzinárodnou tribúnou, kde by sa rečnilo, ale nerozhodovalo. vBola a 
je preto snaha, aby sa tažisko politických jednaní presunulo do tohoto, i keď nemá 
právo rozhodovania - môže iba odporúčat riešenie. Usnáša sa dvojtretinovou väčšinou a 
toto má praktický v/znam v takých prípadoch, kde Spojené štáty hlasujú stejne ako So
viety - viď Suez.'Tam si tlak medzinárodnej verejnej mienky vynúti i praktické rieše
nie. Avšak akékolvek hlasovanie proti Sovietom je iba hádzaním hrachu na stenu ako 
sme to videli v prípade Maďarska. Sovietjr v poslednej dobe získávaly pôdu i v tomto 
Valnom shromáždění, pretože vedia svojich satelitov^im pomáha i arabsko-azijský blok 
neutrálov a dvojtretinové väčšiny sa pri hlasovanie tažšie získavajú.

Spojená národy síce konajú dobrú prácu v otázkach sociálnych, kultúrnych a hospodár
skych, ale riešenie politických problémov a odzbrojenia je Sovietmi úplne zablokova
né - okial ovšem takéto riešenie nie je súčiastkou ich politiky výboja. Velmi na 
príklad podporujú vytváranie neodvislých afrických Štátov lebo to oslabuje slobodný 
svet. Spojené národy preto sústredujú velkú čast svojej činnosti poslednej doby na 
tieto problémy, ačkolvek to v iných končinách sveta horí a zdalo by sa, že by im malý

dne 18. dubna v Chicagu.

REČ DR. PAPÁNKA



V době, kdy se mnoho mluví o nutnosti a prospěšnosti znalosti češtiny a slovenčiny 
v Americe, neměli bychom zapomenout hluboko smeknout klobouk před našimi krajanskými 
listy a orgány bratrských a sesterských jednot, bez nichž by naše řeči dávno zanikly 
a život tak mnohých by byl o tolik chudší. Vždyť leckdo už léta nevzal do ruky českou 
nebo slovenskou knihu, takže v cizím prostředí jsou naše krajanské noviny jediným po
jítkem s rodnou řečí. Naše krajanské listy ve všech dobách, v dobách dobrých i zlých, 
plnily svůj záslužný vzdělávací úkol dobře a mohou být hrdy na svou práci.

Avšak ze všech uvedených důvodů je odpovědnost krajanských novin za udržování čistoty 
národních jazyků nad pomyšlení veliká. Je nutno, aby si ji znovu a znovu připomínaly 
a svou češtinu a slovenčinu zdokonalovaly. Jazykové zdokonalování potřebujeme všichni 
a dokonce i ti, kteří žijí v Československu. My v americkém prostředí, je potřebujeme 
ovšem ještě více. Všichni se musíme navzájem, abych tak řekl, chytat za slovo, aby
chom nemluvili stále hůře a hůře a zejména abychom stále negramotněji nepsali. Poně
vadž slovo, které je špatně napsáno nebo kterého je špatně užito v tisku, trvá déle 
než slovo vyslovené a kazí jazyk trvaleji.

Naše krajanské listy by si měly více všímat řeči svých inserátů. Jeť někdy jejich 
čeština nejen špatná, nýbrž i nesrozumitelná. Inseruje-li někdo na příklad, že má 
místnost pro "spršky”, jsem v pokušení navštívit ho v létě, abych se v jeho parních 
lázních osvěžil sprchami, a nikoliv, budu-li hledat vhodnou místnost k uspořádání ve
čírku před svatbou své dcery. Ne, takhle se do češtiny americké slovo "shower" pře
kládat nesmí. Čtu-li v jiném inserátů firmy pánů X a Y, že "jsou otevřeni každý den", 
pak je velice lituji, neboť si je představuji, jak leží na operačním stole s rozříz
nutým břichem,a jsem rád, že aspoň v neděli a ve svátky otevřeni nejsou. Česky lze 
říci jen, že můj závod nebo krám je otevřen, nikoliv, že jsem otevřen já. Říká-li se 
v inserátů "vezměte BMT", je to zase nesprávné, neboť má se říci "jedte BMT", protože 
je sice možno vzít maso z ledničky, nikoliv však podzemní dráhu. Jsem rád, že pohřeb
ní ústavy již neužívají slova "pohrobník", které mne strašilo v bezesných nocích. 
Čtu-li však v inserátů výzvu, abych svůj výběr pohřebního ústavu udělal"na podkladě 
výcviku, zkušenosti, výkonu a na uspokojení mnohých rodin", nemohu se ubránit smíchu, 
poněvadž každé slovo má cosi nesmírně komického, což patrně není zamýšleno. Překlady 
inserátů telefonických společností nebo firem prodávajících přístroje se mohou často 
číst jako Humoristické Listy. Na příklad o sušiči prádla jeden takový inserát říká 
doslova: " ... jeho přehazovací činnost je nadýchnout! šatstvo, zatím co teplý vzduch 
vysuší vlhkost. Jemné? Jistě. Jen počkejte, až uvidíte (snad má být "až ucítíte", po
známka autora), jak sladce (!) voní šaty, které z něho vyjdou. Při praní neberou o- 
hled (kdo? co? šaty? sušič?) na počasí,které vám zabezpečí nejpěknější šatstvo v měs
tě (to počasí?), nemůžete překonat automatický sušič - řízený (?) spolehlivě plynem 
nebo elektřinou". Nu, tohle bych snad ještě dovedl přeložit - opakuji, přeložit - do 
češtiny, někdy však není naprosto jasno, co se napsaným chce říci. Co na příklad zna
mená tato věta od tečky k tečce, takže nejde o žádné její vytržení ze srozumitelné 
souvislosti: "Pro trpící žaludečními neduhy přináší úlevu tabletka X, evropské slože
ní pro nadměrné kvašení". Kdyby tam bylo "proti" nadměrnému kvašení, snad by inserát 
byl jakž takž srozumitelný. Avšak takhle? Mám si snad kupovat složení třeba evropské 
pro kvašení a dokonce nadměrné?

Řeknete snad, že jde jen o inserát. Ano, avšak právě inseráty čtou lidé nejvíce a je 
proto v zájmu všech a v zájmu čistoty řeči, aby v nich čeština byla správná. Věřím, 
že by sami inserující byli nejšťastnější, kdyby jim administrace našich krajanských 
listů navrhla texty lepší a srozumitelnější. Naše listy by jistě neotiskly inseráty 
neslušné nebo urážlivé. Proč se nepokládají odpovědny také za jejich jazykovou strán
ku?

Káráme jen toho, koho máme rádi. Nikoliv toho, kdo je nám lhostejný. Poněvadž miluji 
náš český krajanský tisk, a poněvadž vím, že bez něho je naše věc ztracena, přál bych 
si, aby redakce, čtenáři a obchodníci, zadávající inserci, se spojili k společné prá
ci v úsilí za zdokonalením naší krásné české řeči.

Ladislav Radimský

ZA ČISTOTU ČEŠTINY V KRAJANSKÝCH LISTECH
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DALŠÍ VÝZNAMNÝ KOMUNISTA, KTERÝ ZVOLIL 

SVOBODU

Podle zpráv z jižní Ameriky vystoupil 
chilský komunista Victor Labbé Diaz ze 
strany v níž hrál významnou úlohu. Nebyl 
oportunista aby se měl dobře a využíval 
moskevskou vládu, nýbrž nadšenec a činný 
následovník komunistického učení a tak
tiky, které se mu však v poslední době 
ukázaly v docela jiném světle a s upřím
ností a ušlechtilou nesobeckostí, s kte
rou vstoupil do rudé mafie, odloučil se 
od ní bez bázně, do důsledku. Domníval 
se, že kdo byl komunistou před událost
mi v Maďarsku a před případem Pasterna- 
kovým mohl být člověkem dokonce inteli
gentním, ba i poctivým, avšak kdo je dá
le komunistou po tolika neúspěších mezi
národního komunismu, je podle něho bud 
hlupák, nebo velký chytrák. Proto opus
til chilskou komunistickou stranu, ve 
které si získal vůdčí posici mezi vý
značnými jejími sloupy, jako Corvalan 
Lepe, Contreras Labarca a Godoy Urrutia. 
Vynikal nad ně nejen tím,že byl politic
kým ředitelem partaje, ale také význam
ným vůdcem chilské dělnické organisace 
Confederacion Unica de Trabajadores. S 
krypt©komunistou Clotario Blest-em byl 
uznaným vůdcem dělnické centrály, v níž 
však zůstal i po opuštění strany na přá
ní zaměstnanců a dělníků.

Cestoval dříve mnoho za železnou oponou, 
byl přijat s poctami v Praze, Lipsku, 
Varšavě a Moskvě, zasypáván pozornostmi, 
které se dávají vynikajícím služebníkům 
Ruska v západním světě, avšak během to
hoto putování pochopil, že Sovětský svaz 
sleduje cíl oslabení a rozdělení Latin
ské Ameriky. Prošel všemi úskalími poli
tiky komunistické strany a jejími metho- 
dami, a tím, že je poznal, zošklivily se 
mu tak,že je zamítl a rozhodl se opustit 
komunismus, veřejně jej zamítnout a zří
ci se všech výhod, kterých dosáhl jako 
význačný člen "nové třídy", jak ji jme
nuje Djilas.A tak nastoupil hrdinně pří
krou cestu "nově zrozených", která pro 
ty, kteří se rozloučí s komunismem není 
lehká.

Nyní je Labbé rozhodným a plamenným bo
jovníkem proti komunismu a potírá své 
bývalé soudruhy s energií, talentem a 
přesvědčením. Proto zaslouží, aby byl 
představen našemu krajanskému a exilové
mu světu jako čestný bojovník i za naši

VZPOMÍNÁME

L-Chisag^ dne 2.května, v lóžové síni 
ČSA, pořádá Spolok Slovákov exulantov, 
společně se Slovenským Sokolem pietni 
vzpomínkový večer. Anglický proslov 
pluk. J. Slezák; slovenský, Dr. Jozef 
Lettrich z Wash.

ľ_New_York]i, dne 3. května, v síni Děl. 
Amer. Sokola, ^2^ E. 72 St., pořádají 
krajané program: hlavním řečníkem, Dr. 
Juraj Slávik z Wash.; dalšími řečníky 
Rev. Šefl, Andrej Valušek, J. Babuška. 
Recitace:S. Černek, dítky slovenské ná
rodní Školy, Živý obraz: Sokolové, 
legionáři, řídí Jan Drahoš. Výbor polo
ží věnec v sobotu,dne 2,května, u des
ky pres. Masaryka a gen. Štefánika v 
Tomkins parku na 8 ul. a First Ave.

V Pittsburghu, dne 2. května, v česko
slovenské síni v Cathedral of Learning 
je pořádán večírek v předvečer 80.naro
zenin Dr. Alice Masarykové. Při této 
příležitosti krajané vzpomenou vděčně 
gen. Štefánika.

Pokračování ze str. 3* 

venoval väčšiu pozornost.

V tejto delikátnej medzinárodnej situ
ácii sa hovorí o Československu aj 
v súvislosti s pražským komunistickým 
režimom, ktorý je snad najvernejším 
sluhom Sovietov. Tým trpí dobrá povést 
československého ludu, ačkoliv my dobre 
vieme, že skoro bez výnimky je proti 
komunistom.

Preto je Československá národná rada a 
jej jednanie tak dôležité. Vy ste před
stavitelem československého ludu a jeho 
túžeb po slobode a demokracii. Konáte 
tak podporou svojej americkej vlády, 
najmä v medzinárodných otázkach zdôraz
ňovaním, že sa Sovietom nesmie ust upovat, 
podávaním iniciatívnych návrhov a dyna
mikou. - Pri terajších jednaniach o Ber-

M.R.Štefánik

Dr. V. Láska Dokončení na str. 11 .



Tuto historickou mapu Marylandu a Virginie zhotovil náš první slavný český přistěhova
lec, Augustin Heřman z Prahy, první naturalis ováný americký občan státu Maryland. 
Hrál vynikající úlohu před 300 let}' v Šesti původních koloniích. Jeho rodina musela 
opustit Čechy za náboženské persekuce a usadila se v Amsterdamu. Odtamtud se vydal 
mladý Heřman do nového světa ve službách holandské obchodní společnosti. Jeho velké 
vědomosti, moudrost a diplomatické vlohy získaly mu vlivné postavení nejen v Novém 
Amsterdamu (New Yorku), ale i ve Virginii, kde dostal za zhotovení této many patent 
na 2Zi,000 akrů a velké výsady. V upomínku na starou vlast pojmenoval řeku Bohemia a 
své panství Bohemia Manor. Rod sice vymřel po meči r. 1730, ale po přeslici žije 
v nejpřednějších rodech marylandských. - Jsme vděčni Augustine Herman Czech-Americ an 
Historical Society of Baltimore, zvláště obětavé předsedkyni paní Agnes Švejdové, že 
vhodně propagují jeho jméno. Dne 16 října byl Augustine Herman Day a guvernér st átu 
Marylandu, po podepsání prohlášení, přijal členy společnosti. Jejich zásluhou by
la pojmenována nová autostráda 213. Augustine Herman Highway(viz mapu na zadní straně). 
Letos je 300 výročí založení Bohemia Manor a společnost zahájila velkou akci, kterou 
bychom měli rozvinout po celých Spojených státech. Augustin Heřman z doby Komenského 
může nám být symbolem krásné ušlechtilé postavy, jehož moudrost a osvícenost obohatily 
tuto zem.

PAN NA ČESKÉ ŘECE

6
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Ve dnech 18. a 19. dubna konala se vý
roční schůze výkonného výboru ČSNRA v 
místnostech Moravského domu, přes ulici 
od kanceláře Rady. Přijeli br, předseda 
James Hovorka ze St. Petersburgu, Fla.; 
z New Yorku místopředseda Andrew Valušek 
a Jan Babuška za Slovenský Sokol, David 
Višňovský, člen předsednictva a br. Vra
tislav Bušek za newyorskou oblast a Spo
lečnost pro vědu a umění; za Krajanský 
výbor v Clevelandu br. Jan Tichý; za Mi
chigan Anton Benesh a Jan Sklenář a z 
Owosso, Mich., br. Anton Čech; za Cedar 
Rapids br. Jiří Naxera; hosté prof. Vá
clav Hlavatý z Bloomington, Ind., před
seda Společnosti pro vědu a umění a Dr. 
Ján Papánek za Americký fond pro čsl. 
uprchlíky. Za Chicagskou oblast br. 0. 
Pejša a za předsednictvo br. Alois Ko
pecký, Frank J. Vodrážka, James Krákora, 
Adolph Čierny, taj. Emilie Welclová , 
pokl. Břetislav Vaněk, Karel Glaser, Jo
sef Janečka, Frank Kratochvíl a organi- 
sátorka Vlasta Vrázová.

Výroční schůze, zahájená v sobotu ráno 
předsedou br. Hovorkou,měla po celou do
bu dobrý průběh, zprávy byly připraveny, 
program podrobně vypracován, a delegáti 
sami přispěli v nejlepší shodě k řešení 
otázek, tak jak je o to žádal br. před
seda při zahájení: "Jedině vás žádám, a- 
byste měli na nysli boj proti komunismu. 
Máme proti sobě nejdisciplinovanější or- 
ganisaci, která kdy existovala na světě. 
Dokažme i my sebedisciplinu, pracujme 
svorně. Loni na sjezdu dostali jsme roz
kaz, aby se činnost Rády rozšířila. Do
cílit toho, k tomu je zapotřebí více 
propagandy, což vyžaduje větší sumy pe
něz.Komunisté mají neomezené fondy, pra
cují ve dne v noci a proto je i na nás 
přinést větší oběti. Neučiníme-li tak 
včas,.ztratíme všechno - když ztratíme 
svobodu."

Za proslovu br. Hovorky předsedal br. 
Alois Kopecký jako druhý místopředseda 

ČSNRA. Později br. Kopecký podal i svou 
zprávu o své činnosti, zmínil se též o 
lidickém fondu a o získání pozemku v Li- 
dicích od majitele Dominik Romano v ceně 
$£,000 pro ČSNRA.

Br. Valušek ve své zprávě za New York 
mluvil o velkolepé oslavě 28. října a 
doporučil, aby ČSNRA následovala jejich 
příkladu v Chicagu a udělila každým ro
kem "Cenu Jana Masaryka” americké orga- 
nisaci neb jednotlivci za zásluhy o Če
skoslovensko v boji proti komunismu. Lo
ni New York odevzdal tuto cenu Overseas 
klubu amerických novinářů. Referoval též 
o záležitosti Ďurčanského, ve které mu 
byli nápomocni senátor Jacob Javits a 
kongresník Celler, organisace B'nai 
Brith, American Legion, American Jewish 
Congress a komentátor Walter Winchell.

Místopředseda Frank J. Vodrážka, předse
da ČSA, zmínil se o svém zájezdu na Flo
ridu a schůzce s br. předsedou Hovorkou 
v St. Petersburg. Děkoval ses. Vrázové a 
Welclové za udržování styku mezi před
sednictvem, kanceláří, odbočkami a ob
lastmi a projevil naději, že budeme na
dále pracovat pro dobro CSNRA.

Br. Adolph Čierny, který se v uplynulém 
roce střídal s ostatními místopředsedy 
ve vedení předsednických schůzí, vzal si 
za úkol spojovat slovenské spolky s 
ČSNRA.

Br. Krákora, gen.tajemník ČSA vysvětlil, 
že místopředsedové se stali předsedy vý
borů a v této funkci vyvinuli větší spo
lupráci s úřadovnou. "Klademe na Radu 
určité požadavky, požadujeme větší čin
nost a budeme v tomto programu pokračo
vat, aby Rada měla přízeň veškerého na
šeho krajanského života."

Břetislav Vaněk, pokladník, četl pečlivě 
připravenou finanční zprávu za rok 19£8 
a první tři měsíce roku 1?£9«

Další zprávy předložili: br. Krákora, 
předseda finančního výboruj zprávu o vy
dávání Věstníku a Bulletinu za admini
straci Fr. Kratochvíl; doporučení orga- 
nisačního výboru br. Frank Vodrážka, 
předseda; zprávy oblastních výborů: za 
New York D. Višňnovský, za Cleveland Jan 
Tichý,za Michigan br. Anton Benesh a br. 
Jan Sklenář.
Za Cedar Rapids podal zprávu br. Jiří

Z PŘEDSEDNICTVAČSNRA

VÝROČNÍ SCHŮZE
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Naxera. Upozornil na koncert v Coe 
College na počest presidenta Masaryka, 
řízený Dr. Veselým a jeho synem a dále 
se ve své zprávě zmínil o spolupráci na 
akci poštovní známky a prohlásil: "Ne
smíme připustit nezdar!”

Obšírnou zprávu přednesla výkonná tajem
nice Emilie Welclová, v níž zahrnula 
hlavní body v řízení kanceláře, spolu
práci s odbočkami, styky s veřejností a 
krajanskými spolky, informační službě 
kanceláře a representaci Rady ve veřej
ném životě a v amerických kruzích, o po
litické činnosti, o Společnosti pro vědu 
a umění, o sociální činnosti a spoluprá
ci s uprchlíky.

Za organisační a tiskovou službu připra
vila zprávu ses. Vlasta Vrázová. Na do
poručení br. Krákory má být zpráva orga- 
nisátorky čtena na schůzích odboček, po
něvadž je to výborný přehled naší čin
nosti. Dá to nejlepší obraz našim čle
nům, jak vlastně pracujeme a jaký je náš 
program a naděje.

V sobotu dopoledne rozvinula se debata 
jak získat více finančních prostředků. 
Br. Bušek poukázal na to, že příspěvky 
odboček a oblastí a dobrovolné kvóty ne
kryjí ani jednu třetinu vydání; téměř 
30 procent je dar jednotlivce a zbývají
cích 40 procent si hradí úřadovna z růz
ných pramenů, tak jako prodej časopisů , 
publikací a nálepek, předplatné, atd. 
Každá odbočka a oblast je žádána, aby 
alespoň jednou do roka pořádala jeden 
větší podnik, jehož čistý výtěžek by byl 
věnován na činnost Rady.

Organisační výbor ( předseda Vodrážka, 
členové Čierny, Vaněk, Kopecký, Vrázová) 
předložil doporučení v tomto smyslu, 
které bylo bez debaty přijato. V rozho
voru o financích br. Vaněk zdůraznil, že 
musíme mít stále na zřeteli, že Rada ne
ní obchodní podnik, že je to ideová or- 
ganisace, a že nám musí záležet jenom na 
tom, jak konat činnost nám uloženou člen
stvem a důvěrou veřejnosti. V tom smyslu 
také bylo schváleno doporučení br. Krá
kory, předsedy finančního výboru, o zvý
šené agendě Rady.

Za Společnost pro vědu a umění promluvi
li prof. Hlavatý a prof. Bušek. Buduje 
se zde něco, co by mohlo mít pro nás do 
budoucna velký význam, co má v sobě ži
vot a velké poslání ve svobodném světě, 

když v Československu je nesvoboda. Dnes 
čítá Společnost přes 200 členů a až bude 
skončen nábor zámořských členů, bude 
tento počet zdvojnásoben. Organisační 
výbor přednesl návrh, jak zapojit SVU 
organisačně, aby mohla spolupracovat s 
ČSNRA, kterýžto návrh byl jednohlasně 
přijat.

Jako každého roku, zúčastnil se schůze 
Dr. Ján Papánek, aby nás informoval o 
poměrech v uprchlických táborech. Je do
sud 4,000 československých lidí, kteří 
nejsou trvale usazeni. Žijí ponejvíce v 
Německu, v Rakousku a v Itálii, kde jsou 
pro ně nejhorší poměry. Mnozí se usadili 
v Africe, ale teč, za dnešních politic
kých událostí, "trvalé” se stává dočas
ným usazením. Československá kvóta je 
teč volná, kdo chce do Spojených států 
dostane se sem do 6 měsíců, pokud jinak 
vyhovuje předpisům. V Evropě zůstávají 
lidé staří a nemocní. Mají sice životní 
minimum, ale pomáhat se jim musí, ales
poň trochu. Americká vláda pomáhá první 
tři roky, ale po uplynutí této doby její 
podpora končí. Někteří jsou v Evropě již 
10 let. Největší je problém dětí, jimž 
má být dána sociální a kulturní pomoc. 
V Německu je 630 československých dětí, 
chodí do německých škol a některé již 
ani česky ani slovensky neumí. Byla zří
zena dálková škola řízená učitelem Jo
sefem Kratochvílem. Udržování 13 středi
sek této školy stojí $200 měsíčně.Štěd - 
rým darem jedné americké organisace bylo 
možno vydat čítanku "Má vlast", první 
svobodnou čítanku za dvacet let. Dr. Pa
pánek žádá, aby ČSNRA zakoupila několik 
set výtisků této čítanky. - Dále ve své 
qDrávě poukazuje na to, že vláda Spoje
ných států jedná o deportaci 2,000 býva
lých DPzs za různé přestupky. Mezi nimi 
však není jediného Čechoslováka! - Vzpo
míná na spolupráci s ČSA v létech minu - 
lých a těm, kteří tu s námi za války ješ
tě nebyli, připomíná dar $^0,000 od ČSA 
československým dětem po válce. - Dnes 
zvláště děkuje Dr. Papánek výkonné ta
jemnici ses. Welclové za obětavou práci: 
"Umístila stovky lidí, vykonala jménem 
Rady velmi mnoho pro uprchlíky". - V zá
věrní Dr. Papánek žádá: "Nereagujte na 
plačtivé lístky jednotlivců. Pracujte 
jen přes naši organisaci, ny kontroluje
me a zjišťujeme případy. Často ten nej
potřebnější si o pomoc nenapíše . - Loni 
jsme získali od společnosti CARE potra
vinové balíky v hodnotě $10,000, takže 
každý potřebný obdržel k Vánocům balíků
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Br. Kratochvíl navrhuje, abychom vznesli 
apel na uprchlické organisace, aby se 
starali o uprchlíky. Mohla by se snad 
vypsat daň "uprchlíci uprchlíkům". Br. 
Čierny to doporučuje organisačnímu vý
boru k projednání s uprchlickými organi- 
sacemi.

Byly čteny dopisy odbočky Los Angeles a 
Washington, D.C., od vídeňské krajanské 
menšiny, od Rady svobodného Českosloven
ska o spolupráci s ČSNRA a návrhy koor
dinačního výboru v Chicagu, které byly 
pak projednány politickým výborem. Četly 
se pozdravné dopisy od prof.Josefa Čady, 
telegram od Rev. Šefla z New Yorku, mí
stopředsedy Národní jednoty čs. protes
tantů, a j0

Důležitým bodem jednání bylo čtení a 
schválení resolucí, jež nejlépe vyjadřu
jí naše zásady. V resolučním výboru by
li: předseda James Krákora, br. Vrat. 
Bušek a Oskar Pejša.,Z resolucí: dopis 
presidentu Eisenhowerovi, státnímu se
kretáři Herterovi, žádost členům kongre
su o změnu imigračního zákona, resoluce 
týkající se uprchlíků, resoluce týkající 
se kulturní výměny a doporučení členům, 
aby vstoupili do sokolských řad.

Dopis presidentovi Spojených států, po- 
depsaný br. Hovorkou, byl odeslán násle
dujícího dne do Bílého domu. ČSNRA v něm 
vyjádřila svou důvěru a plnou podporu 
presidentovi k nastávající konferenci se 
Sovětským svazem. ”ČSNRA si dovoluje u- 
pozomit, že otázka Berlína a německého 
sjednocení je nerozlučně spjata s osvo
bozením Československa a ostatních ujař
mených zemí za železnou oponou. Jinak 
nelze dosáhnout bezpečí a míru, poněvadž 
Sovětský svaz spoléhá na to, že si udrží 
a upevní tyto državy ve střední Evropě 
jako nezbytné základny odkud by mohl 
rozšířit svou posici a pak i svou moc na 
západní Evropu i dále. Lid v Českoslo
vensku a ostatních zajatých zemích - na 
100 milionů lidí - vzhlížejí ke Spoje
ným státům a jejich spojencům, že spoje
nými silami vyvinou dynamické vůdcovství 
v nastávajícím jednání. Jinak by se neu- 
chovala svoboda a demokracie nikde ve 
světě a neobnovila by se tam, kde byla 
ztracena vinou imperialistické komunis — 
tické nadvlády”.

Herterovi ČSNRA žádala, aby Spojené stá
ty za žádných okolností nepřistoupily na 
žádný kompromis se Sovětským svazem, i 
když bude jednáno zahraničními ministry 
a pak na vrcholné konferenci o různých 
návrzích. "Nikdy nesmí být vzato v úvahu 
prohlášení neb dohoda, ve které by bylo 
třeba jen sebeméně naznačeno, že dnešní 
stav, t.zv. "status quo", ve střední 
Evropě je přijatelný nebo trvalý.- ČSNRA 
si je vědoma vytrvalého úsilí naší vlády 
obnovit svobodu v ujařmených zemích a 
pevně věří, že vláda Spojených států bu
de i nadále neochvějně zastávat tuto zá
sadu i v budoucnu na mezinárodním zase
dání" .

Na členy kongresu zahraničního a justič
ního výboru byla zaslána žádost o změnu 
imigračního zákona Mc Carran-Walters z n 
19^2 v tom smyslu, aby nebylo dovoleno 
imigrovat bývalým nacistům. Dle dnešního 
znění zákona je nacistická strana pova
žována za mrtvou, proto není již nebez
pečná svobodě Spojených států. To vy
světluje, proč sem byl připuštěn Ferdi - 
nand Ďurčanský, slovenský Quisling a vá
lečný zločinec. Zákon zakazuje přístup 
cizin cům-členům komunistické neb jiné 
totalitární strany. ČSNRA si dovoluje 
poukázat na to, že toto opatření nesta
čí, poněvadž lidé nacistického smýšlení 
jsou neméně nebezpeční a jsou také vždy 
ochotni se spolčit s kýmkoli, třeba s 
komunisty, o čemž nás poučil historický 
pakt Ribbentropa s Molotovem, a proto 
žádáme, aby znění imigračního zákona by
lo změněno tak, že nejen komunisté, ale 
i bývalí nacisté a fašisté by neměli 
přístup do Spojených států.

Dále resoluční výbor doporučil,aby ČSNRA 
v rámci své činnosti byla dále nápomocna 
uprchlíkům, v dalším vydávání čítanky 
"Má vlast", a aby podpořila akci "World 
Refugee Year" podporovanou vládou Spoje
ných států a prováděnou generálním se
kretářem Spojených národů pro uprchlíky, 
kteří dosud žijí v Evropě, zejména aby 
byly změněny v tomto smyslu americké 
přistěhovalecké předpisy.

Resoluce o kulturní výměně navazuje na 
resolucí sjezdu z r. 19^8 "varující před 
nepříznivými následky kulturní výměny 
mezi Spojenými státy a Československem. 
V resolucí bylo upozorněno, že komunis
tická vláda Československé republiky mu
že využít* a nejspíše využije, této vý
měny k účelům propagačním a k zesílení

RESOLUCE-

V dopise státnímu sekretáři Christian A.
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podvratné činnosti všeho druhu. Od loň
ského sjezdu uplynula řada měsíců. Zku
šenosti bohužel dokázaly,že tehdejší re- 
soluce byla oprávněná. Považujeme proto 
za svou-povinnost opakovat se vším důra
zem své tehdejší va.rování."

Resoluční výbor pak předložil tuto výzvu; 
"V posledních letech demokratické snahy 
velké většiny našich krajanských spolků 
a organ isací v Americe se natolik usměr
nily, že není žádných překážek ku vzájem
né spolupráci. Jednou velkou organisací, 
jejíž jednoty jsou rozšířeny po celé A- 
merice, je naše sokolstvo. Vyzýváme vše
chny naše cleny, aby vstupovali do míst
ních sokolských jednot,a to jak Americké 
Obce Sokolské, tak i Slovenského Sokola."

Resoluce čteny br. Krákorou byly jedno
hlasně přijaty a br. Bušek jménem čle
nů výboru vyslovil předsedovi Krákorovi 
dík a obdiv za jeho vynikající podíl na 
této práci. Vzata na vědomí resignace z 
předsednictva bratří Aloise Kopeckého a 
Jiřího Kittnara a volba na uprázdněná mí
sta ponechána předsednictvu.Ses.tajemní
ce jménem výboru zašle děkovný dopis. 
Předsedající br.Krákora vzdal dík krajan
skému tisku za spolupráci a žádá přítom
ného redaktora br.Rosnera,aby tlumočil u- 
znání časopisu Hlasatel.Nemocnému vydava
teli Hlasatele Edwardu Režábkovi byl po
slán pozdravný dopis.Další dopisy s přá
ním brzkého uzdravení byly zaslány čest
ným členům br. Drahošovi v New Yorku a br.
Frank Kubátovi do Hinsdale, 111.

K zakončení sjezdu byly proneseny kaž - 
dým delegátem závěrečné krátké řeči. Vý
roční schůze skončila za svorné, optimi
stické nálady. Mnozí vyslovili názor, že 
pracovně to byla z nejlepších schůzí kdy 
konaných a úředníkům byla projevena dů
věra a dík za dobře vykonanou práci.

V sobotu odpoledne byl podáván oběd pro 
delegáty, hosty, členy odboček. M.j.byli 
přítomni Dr. František Schwarzenberg,ny
ní člen kulturního výboru chicagské oblá sti 
a člen SVU, J.Gološinec, právní poradce 
CSNRA,pí.B.Papánková, zástupkyně Národní 
Rady žen v exilu s.Burešová a Šafusová,za 
Besedu Frič br.Kubíček a Fr.Růžička. za 
Svobodnou obec br. Fr. Růžička, sestry 
Klenová a Davídková* za Klub áumavan br, 
Bulín,br.Jan Závodný za Dobrá Vola a zá
stupci odboček CSNRA. Oběd se vyznačo
val velice zajímavými proslovy: Dr.Miku
láš Ferjenčík promluvil o kulturním vý

známu a plánech chicagské oblasti,o při
pravovaném večeru Smetanovy hudby dne lá 
května;prof.Vratislav Bušek o amerických 
organisacích, s kterými CSNRA spolupracu- 
je| prof.Hlavatý o poslání čs. vědy a u- 
mění v našem životě, a dr.Papánek o svě
tové situaci.Byly to řeči tak zajímavé a 
důležité, že se k nim ještě vrátíme.

V sobotu večer byl filmový večírek pro 
širší veřejnost.Br.Jiří Naxera přivezl z 
Československa tři filny: "Poslední léto 
presidenta Masaryka", "Pohřeb presidenta 
Masaryka"a barevný film"Krásy Prahy".Br. 
Bušek a Papánek byli vyzváni, aby k fil
mům promluvili. Oba v improvisováné řeči 
krásně vystihli náladu přítemných.Byl to 
dojemný, při tom velice pěkný večer.

Tak jako celé zasedání bylo i zákon - 
čení za družné nálady. V neděli odpoled
ne se rozjížděli delegáti domů s předse
vzetím pracovat ještě usilovněji.

Sousedům v Moravském domě děkujeme za 
vzornou obsluhu a dobrou moravskou ku
chyň.

Zástupci oblastí odvedli tyto dary:

Odb. St. Petersburg, Fla. 
Chicagská oblast
Odb. Milada Horáková, Chicago
Oblast New York
Krajanský výbor, Cleveland
Oblast Michigan
Odbočka Owosso, Mich.

Br, Valoušek
J. Závodný
Jan Babuška
Mrs. Sam Papánek
Celkem .........................................

01290.00
300.00
100.00
250.00
100.00
100.00
35.00

02175.00
10.00
10.00
5.oo
5.00

02205.00

Prof. Hlavatý si odvážel šek od br.Frank 
Kubáta na $300.00 ero SVU.

NAŠI VĚDCI A UMĚLCI
Frof.K.B.Jirák řídí"Večer Bedřicha Smetany" 
dne 16.května v Little Theater,Morton West 
v Berwynuj Pořádá kulturní výbor Chicagské 
oblasti. Účinkuje trio členové Chicago Sym- 
phony Orchestra, Lýra a pí.Friedlandová.

DĚKUJEME
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ZPRÁVY OBLASTÍ A ODBOČEK
PRVNÍ ODBOČKA NA LONG ISLANDU - Pravidelná 
členská schůze se konala 6. dubna za před
sednictví br. Vrat. Buška a ses. M. Václav- 
kové, která také upozornila na žádost ses. 
V. Vrázové, aby všichni členové ČSNRA zasí
lali do ústředí v Chicagu výstřižky z novin, 
týkající se Československa a krajanů,zejmé
na tehdy, je-li třeba na hlasy tisku reago
vat. - Po schválení zpráv funkcionářů usne
seno pořádat 21. listopadu v Astórii divad
lo Járy Kohouta "Na tom našem dvoře." - 
V této schůzi se diskutovalo o dvou politic
kých věcech. Především na základě referátu 
br. Dr. Lexy o odpovědi,které dostala První 
Odbočka na Long Islandu z Department of 
State a z Department od Justice na svůj pro
test proti tomu, že dr. Ferd. Ďurčanskýdos
tal visum do USA. Br. předseda Bušek dopl
nil tento referát sdělením, že u podnětu 
CSNRA budou někteří senátoři a poslanci ve 
Washingtonu usilovat o změnu McCarranova 
vystěhovaleckého zákona v ten smysl, aby do 
USA byl zakázán přístup bývalým fašistům, 
nacistům a prokázaným kolaborantům s fašis
ty a nacisty. Po té z podnětu br. Lexy a 
br. dr. Brázdy se skorém hodinu debatovalo 
o tak zvané kulturní výměně a o stanovisku 
amerických krajanů k tomuto způsobu takzva
né mírové koexistence s komunistickým světem. 
Neozval se ani jeden hlas, který by s tak 
zvanou kulturní výměnou souhlasil, bylo z 
několika úst konstatováno, že kulturní vý
měna se neosvědčila a že zatím z ní měli 
prospěch pouze komunisti a nikoli Spojené 
státy. Z přijaté resoluce je zřejmé, že 
První Odbočka na Long Islandu se bez výhrad 
staví za stanovisko Ústředí ČSNRA a souhla
sí se všemi memorandy a protesty a varová
ními, která proti kulturní výměně ČSNRA uči
nila, Vzávěru schůze byl jednomyslně přijat 
za člena br. Sedlák. Po vyřízení tohoto 
programu požádal br. předseda přítomného 
člena br. architekta Svobodu, aby promítal 
své tři filmy o krásách Prahy. Filmy byly 
opravdu tak poutavé a tak krásné, že pří
tomní zapomněli na čas. Setrvali všichni 
do jednoho až do půlnoci, kdy promítání by

lo skončeno. Br. Svobodovi se dostalo 
potleskem i osobně zasloužené odměny za tu
to ochotu a br. předseda Bušek mu vřele 
jménem všech poděkoval. V květnové 
schůzi, která připadá právě na úmrtní 
den generála Štefánika bude vypravo
vat svoje vzpomínky z dětství a z rodi
ny na generála Štefánika redaktor Ivan 
Herben.

ODB. WASHINGTON, D. C. -Washingtonská 
odbočka ČSNRA, společně s ČSA, loží 
č. Wi, svolaly přátelskou schůzku kra
janské obce na pondělí, dne 27. dubna, 
v Alliance Room, A11 Souls Unitarian 
Ghurch. Členové uvítali předsedu ČSA, 
Frank J. Vodrážku, místopředsedu ČSNRA, 
a organisátora ČSA, br. Fr. J. čížka 
z Chicaga. Hosté promluvili o úkolech, 
činnostiv a plánech obou organisací. 
Jednota ČSA je nejvýznamnější hospodář
skou korporací naší, americké krajanské 
obce a svou 10 £ letou tradicí je nej- 
starším v Americe. Může s hrdostí po 
hlížet na dílo řady generací našich 
krajanů od pionýrských dob.

ODB. MASARYK, LOS ANGELES - Oslava 
narozenin TGM, pořádaná dne 22. března 
v sokolovně, se vydařila v každém ohle
du. Program zahájil před. Lad. Erban 
vzpomínkou na presidenta. Další čísla: 
Jiří Dostál - "Náš praoor" a "J á se vrá
tím zas"; Bořek Knobloch, recitace; 
Ivanka Mejzlová a Jiří Dostál, národní 
písně;Pavel Smutník, solo na harmoniku; 
J. Stelibský, hudební číslo; Eugen 
Ctibor, "Going Home"; Jiří Dostál, 
zpěv, "Tam někde v zemi vzdálené"; Bar
bora Wagnerová, "Komenský žehná vlasti!,' 
Konferencier: Václav Moudrý.

(Dokončení ze str. ^.) 

lín a sjednotenie Nemecka zdôrazňujete, 
že tam niet možnosti trvalého mierového 
riešenia bez súčasného oslobodenia Čes
koslovenska a ostatných zemí strednej 
Európy. Hovoríte tak zo srdca česko
slovenského ludu4 ale súčasne tým po
máhate zaistovat slobodu i demokraciu 
v svojej americké j vlasti.

- Tisk, referent.
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Dnešní mapa okresu Cecil , Md. 
kraje Aw-ustína Heřmana (str.6) 
Zde na Bohemia River založil si 
před 300 lety své panství Bohe
mia Manor.

Nová autostráda Noo 213 z Rollins 
do Chestertown nese jeho jméno: 
Augustin Herrman Highway,

Na silnici 213, jižně od Chesa- 
peake a Delaware průplavu, byla 
letos otevřena moderní, výstavná 
škola Bohemia Manor High School. 
Tento kanál plánoval původně sám 
Heřman, Pán na České řece#

Na mapě čís. 8: Randalia,část býv. 
panství Bohemia Maxicr, dnes obývá
no potomkem jeho rodu.

Cis. R: Old Bohemia Church

Za mapy a informaci děkujeme 
Augustine Herman Czech American 
Historical Society, předsedkyni 
pí. Agnes Švejdové 
3912 Loch Raven Blvdo 
Baltimore 18, Md.


